
ČAKÁ NÁS EŠTE 

DLHÁ CESTA 

(odpovede Úradu komisára pre osoby so zdravotným postihnutím)

V prílohe Humanita PLUS číslo 1 v roku 2020 sme sa venovali 

10. výročiu Dohovoru o  právach osôb so zdravotným postih-

nutím na Slovensku (ďalej v texte uvádzame ako osoby so ZP). 

Rozoberali sme tu jednotlivé témy Dohovoru, konkrétne aj Člá-

nok 9 – Prístupnosť (stavby a územie, doprava, internet a onli-

ne prístupnosť). Publikovali ako aj komentáre Komisárky pre 

osoby so ZP pani Stavrovskej z jej správy za roky 2016 až 2019, 

ako aj z prípravnej správy pre OSN z obdobia predtým. Pani ko-

misárka sa tam na viacerých miestach zmieňovala o bariérach, 

stavebnom zákone (neexistencia jeho novelizovanej verzie) 

a stavebnej vyhláške, o univerzálnom navrhovaní, nezavedení 

sankcií za nedodržiavanie platného zákona, resp. o pripravova-

nej legislatívnej iniciatíve Úradu komisárky pri zmene zákona 

o vlastníctve bytov a nebytových priestorov s ohľadom na ba-

riéry pre osoby ZP v danom objekte.  

Pri príprave prílohy Humanita PLUS číslo 2 v roku 2023 na tému Ba-
riéry sme sa preto obrátili na Úrad komisára pre osoby so ZP s otáz-
kami, čo všetko sa v  tejto veci zmenilo za ostatné obdobia, čo sa 
podarilo ukončiť, čo ostáva otvorené, prípadne s akou agendou sa 
Úrad najčastejšie stretával/stretáva pri riešení témy fyzických bariér. 
Tu prinášame odpovede:

Príprava novej stavebnej legislatívy (2017 – 2022)

Koncom apríla 2022 bola schválená nová stavebná legislatíva, ktorá 
zapracovala aj niektoré naše pripomienky. Zákon o výstavbe a Zá-
kon o územnom plánovaní sa pripravovali niekoľko rokov, pracovná 
skupina k nim bola vytvorená od roku 2017. 
Táto nová stavebná legislatíva má nadobudnúť účinnosť od 1. apríla 
2024, ale už teraz môžeme povedať, že termín 1. 4. 2024 nebude, 

žiaľ, realizovateľný (viď odkaz na Programové vyhlásenie vlády 2023 
– 2027 v texte nižšie). Nová vláda chce dokonca pripravenú staveb-
nú legislatívu opäť novelizovať. Pozrime sa však detailnejšie na prí-
pravy a detaily tejto legislatívy z hľadiska spoluúčasti ÚKOZP, aj keď 
zrejme sa to všetko bude opäť novelizovať a meniť.

Od marca 2021 sme aktívne komunikovali s predstaviteľmi Úradu 
vlády SR ohľadom prípravy nových zákonov v  oblasti územného 
plánovania a  výstavby. Mali sme možnosť oboznámiť sa s  návrh-
mi zákonov ešte predtým, ako boli zverejnené v medzirezortnom 
pripomienkovom konaní. Prediskutovali sme najpálčivejšie problé-
my, ako sú nedodržiavanie kritérií stanovených platnou vyhláškou, 
kolaudácia bariérových budov, odstraňovanie bariér v existujúcich 
budovách a  kultúrnych pamiatkach, zakotvenie kontrolných me-
chanizmov a  ukladania sankcií za nedodržiavanie bezbariérovosti 
v pripravovaných právnych predpisoch. 

K návrhu zákonov o územnom plánovaní a o výstavbe sme opako-
vane uplatnili pripomienky (keďže návrhy zákonov boli v roku 2021 
predložené do medzirezortného pripomienkového konania dva-
krát, a to v máji 2021 a v júli 2021), v ktorých sme opäť predostreli 

niekoľko zásadných požiadaviek. Prinášame 5 najdôležitejších:

1. Upozornili sme, že absencia kontrolných mechanizmov umož-
ňuje kolaudáciu neprístupných nových a rekonštruovaných sta-
vieb. Chýbajúce sankcie zároveň nijako nemotivujú na dodatoč-
né odstránenie bariér. Táto naša pripomienka bola akceptovaná 
čiastočne, výsledkom je, že projektant bude musieť ako súčasť 
projektovej dokumentácie spracovať protokol o bezbariérovos-
ti a  stavebný úrad sa ním bude zaoberať v  rámci vyhodnoco-
vania projektovej dokumentácie. Stále si však myslíme, že by 

mal byť zavedený účinnejší kontrolný mechanizmus.
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2. Žiadali sme do § 2 návrhu Zákona o  výstavbe zaradiť pojem 
„bezbariérové užívanie“, ktorý sa vzťahuje na navrhovanie, vý-
stavbu a prevádzkovanie stavby počas jej životnosti tak, aby ju 
mohli využívať v  najväčšej možnej miere všetci ľudia, bez ne-
vyhnutnosti úprav alebo špeciálneho dizajnu. V praxi sa bezba-
riérové navrhovanie často nesprávne interpretuje ako navrho-
vanie (iba) pre ľudí na vozíku, preto je potrebné tento pojem 
jasne zadefi novať. Použili sme čiastočne upravenú defi níciu 
univerzálneho navrhovania z Dohovoru o právach osôb so ZP. 
V kontexte tohto Dohovoru, ako aj iných medzinárodných do-
kumentov, sa bezbariérovosť prostredia vníma ako nástroj in-
klúzie rôznych skupín obyvateľstva. Bezbariérové prostredie má 
zvýšiť kvalitu prostredia bez architektonických bariér pre rôzne 
skupiny užívateľov, napríklad aj pre rodičov s  malými deťmi, 
seniorov, ľudí po úrazoch alebo s rôznymi zdravotnými znevý-
hodneniami, prevádzkovateľov budov, cestujúcich s rozmernou 
batožinou a podobne. Vo svete a v Európskej únii a  ich doku-
mentoch sa tvorba bezbariérového prostredia označuje pojma-
mi „univerzálne navrhovanie“ alebo „navrhovanie pre všetkých“. 
Táto naša pripomienka bola akceptovaná čiastočne, upravili sa 
paragrafy, v ktorých sa zakotvuje, že stavba musí byť naprojek-
tovaná a zhotovená tak, aby po celý čas životnosti zodpovedala 
základným požiadavkám na stavby, všeobecným technickým 
požiadavkám na výstavbu a  všeobecným technickým požia-
davkám na bezbariérové užívanie. Stále si však myslíme, že 

pojem „univerzálne navrhovanie“ by mal byť zaradený 

do našej legislatívy.

3. Ďalej sme žiadali doplniť ustanovenia týkajúce sa naprojekto-
vania a zhotovenia stavby tak, aby po celý čas životného cyklu 
zodpovedala základným požiadavkám na stavby vrátane požia-
daviek na bezbariérové užívanie a všeobecným technickým po-
žiadavkám na výstavbu. Stavba musí spĺňať stavebnotechnické 
a prevádzkové požiadavky na bezbariérové užívanie. Projektant 
je povinný navrhnúť stavbu tak, aby bola v  súlade so základ-
nými požiadavkami na stavby, vrátane požiadaviek na bezba-
riérové užívanie a  so všeobecnými technickými požiadavkami 
na výstavbu. Po kolaudácii stavby musí byť vlastník stavby zod-
povedný aj za to, že sa stavba bude počas svojej 
životnosti dať bezbariérovo užívať. Táto naša pri-
pomienka bola akceptovaná.

4. Upozornili sme na to, že posudzovať a zisťovať, či 
stavba vyhovuje požiadavkám na bezbariérové 
užívanie, ak je určená na všeobecné užívanie, ale-
bo ak ide o budovu, ktorú bude navštevovať verej-
nosť, až v priebehu kolaudácie stavby, považujeme 
za oneskorené a  nedostatočné, pretože prípadné 
chyby sa zistia až na dokončenej stavbe. Žiadali 
sme, aby súčasťou overenia projektu bolo aj overe-
nie bezbariérového užívania stavby príslušným od-
borným zamestnancom stavebného úradu. Ďalej 
sme žiadali, aby jedným z rozhodujúcich faktorov 
pre vydanie kolaudačného osvedčenia stavby bolo 
odstránenie zistených kolaudačných nedostatkov 

stavby. Opatrenia stavebného úradu sme navrhli doplniť tak, že 
ak stavebný inšpektor pri výkone štátneho stavebného dohľadu 
zistí, že na stavbe nie sú dodržané požiadavky na bezbariérové 
užívanie, nariadi prerušiť stavebné práce. Žiadali sme, aby sta-
vebník, projektant alebo zhotoviteľ mal zodpovednosť za to, 
že navrhne alebo postaví bariérovú stavbu. Táto pripomienka 
nebola akceptovaná. Znenie dôvodovej správy však bolo ná-
sledne doplnené o vetu, že ak bude stavba zhotovená v rozpore 
s  overeným projektom stavby, pôjde o  nepovolené stavebné 
práce, ktoré bude potrebné odstrániť. Prax ukáže, či to bude 

dostatočné.

5. Nad rámec návrhu zákona sme upozornili na to, že zákon ne-
umožňuje zástupcom verejnosti ako koncovým používateľom 
stavieb vyjadrovať sa k  výstavbe v  žiadnej jej etape, čo pova-
žujeme za porušenie základných ľudských práv a diskriminačné 
najmä pre osoby so ZP a ich reprezentatívne organizácie. Táto 
pripomienka nebola akceptovaná. Naďalej to teda považuje-

me za porušenie základných ľudských práv a diskriminačné 

najmä pre osoby so ZP a ich reprezentatívne organizácie.

Ako sme uviedli vyššie, Zákon o výstavbe a Zákon o územnom plá-
novaní boli schválené koncom apríla 2022, s účinnosťou od 1. apríla 
2024, ale už teraz môžeme predpokladať, že termín 1. 4. 2024 nebu-
de realizovateľný (podľa textu PVV na roky 2023 – 2027).

Porušovanie existujúcej stavebnej legislatívy

Dodajme, že medzitým, ako sa neustále rieši nová stavebná legisla-
tíva, sa na Slovensku stále riadime vyhláškou z roku 2002. Vyhláška 
Ministerstva životného prostredia Slovenskej republiky č. 532/2002 
Z. z., ktorá stanovuje podrobnosti o všeobecných technických po-
žiadavkách na stavby užívané osobami s obmedzenou schopnos-
ťou pohybu a orientácie, je účinná už 21 rokov.
Napriek tomu sa v praxi stretávame s porušovaním tejto vyhlášky. 
Naďalej sa stavajú a kolaudujú bariérové budovy. Niektoré stavby 
deklarované ako bezbariérové majú nesprávne riešenia, nie sú prí-
stupné vo všetkých častiach a priestoroch určených pre verejnosť, 
nemajú požadované vybavenie (prvky) podľa vyhlášky a podobne. 
Z praxe tiež môžeme konštatovať nedostatočnú znalosť o technic-
kých požiadavkách na výstavbu pre osoby s  rôznym zdravotným 
postihnutím, o spôsobe používania jednotlivých priestorov a prv-
kov, technických riešení prístupnosti, priestorových a  konštruk-
čných možností budovy. Dôsledkom toho sú mnohé chybné rie-
šenia, ktoré znižujú mieru samostatnosti osôb so ZP, ako napríklad 
strmé a  šmykľavé rampy, nedostatočne veľké výťahové kabíny 
a sociálne zariadenia aj po ich rekonštrukcii, nepoužiteľné toalety, 
nesprávne osadené alebo chýbajúce držadlá, úzke, prípadne ťažko 
otvárajúce sa alebo zle osadené dvere, dverné prahy, nedostatok 
manévrovacieho priestoru na pohyb s vozíkom/kočíkom pred bu-
dovami a výťahmi a podobne. Problémom sú tiež držadlá alebo iné 
zariaďovacie predmety (napr. záchodová misa, umývadlo) umiest-
nené v nesprávnej výške, opierky vedľa záchodových mís namon-
tované napevno. 
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Nová stavebná legislatíva podľa PVV na roky 2023 – 2027

V  Programovom vyhlásení vlády na roky 2023 – 2027 (ďalej ako 
PVV) sa uvádza, že vláda posunie účinnosť novej stavebnej legisla-
tívy s cieľom vytvoriť časový priestor na potrebnú úpravu a vytvore-
nie predpokladov na plynulé zahájenie implementácie (PVV, str. 23).
V dokumente sa ďalej uvádza, že vláda do účinnosti upravených no-
vých stavebných predpisov pripraví novelu účinného stavebného 
zákona s využitím inštitútov platnej stavebnej legislatívy za účelom 
urýchlenia a  zefektívnenia procesov umiestňovania a  stavebného 
povoľovania (PVV, str. 23).
Ďalej sa tu píše, že vláda podporí programy odstraňovania fyzických 
bariér v školách a školských zariadeniach (PVV, str. 39).
V  oblasti dostupnosti digitálnych služieb bude vláda podľa PVV 
podporovať zlepšenie dostupnosti a prívetivosti digitálnych služieb 
štátu jednak ich zjednodušením pre širokú verejnosť, prostredníc-
tvom asistovaných služieb zameraných na cieľovú skupinu ohroze-
nú digitálnou exklúziou (PVV, str. 37).
Budeme pozorne sledovať kroky novej vlády SR v  súvislosti 

s novelizáciou stavebnej legislatívy a budeme ju pripomienko-

vať v súlade s vyššie uvedenými požiadavkami.

ĎALŠIE POSTREHY ÚRADU / HODNOTENIE Z PRAXE

Bezbariérovosť a neochota pokračujú

Bezbariérovosť stále nie je vnímaná ako samozrejmosť. Či už ide 
o  bezbariérovosť verejných, ale aj iných priestorov, dopravných 
prostriedkov, škôl, volebných miestností, pôšt, prispôsobenie in-
ternetových stránok, televízneho vysielania či iných produktov tak, 
aby nemuseli byť osoby so ZP špeciálne kompenzované rôznymi 
spôsobmi na to, aby mohli využívať pre iných ľudí úplne bežné a sa-
mozrejmé služby. Veľké bariéry a najmä neochotu zo strany prísluš-
ných inštitúcií stále zaznamenávame najmä v  prípade železničnej 
dopravy (viac informácií nižšie) a budov pôšt, kde zmeny k lepšie-
mu nepozorujeme.

Oceňujeme prístup Správcu zálohového systému

Situácia sa v  praxi mení naďalej len veľmi pomaly a  čiastkovo. 
Napríklad, v  uplynulom roku sme začali aktívne spolupracovať 
so Správcom zálohového systému, ktorý sa proaktívne snaží prispô-
sobiť zálohomaty na vratné plastové fľaše a plechovky tak, aby boli 
prístupné aj pre ľudí na invalidných vozíkoch, nevidiacich a ďalšie 
skupiny ľudí s  rôznymi druhmi zdravotného postihnutia. Vďaka aj 
za to, no ak sa na to pozrieme vo všeobecnosti – „zhora“ – je to „jed-
na lastovička“. Sme vďační aj za to a ceníme si prístup Správcu zálo-
hového systému.

Prieskumy architektonickej prístupnosti volebných budov 

a miestností

Zároveň sme uskutočnili v  rokoch 2020, 2022 aj 2023 prieskumy 
architektonickej prístupnosti volebných budov a miestností, v kto-
rých verejnosť vyplnila otázky o  architektonickej prístupnosti vo-
lebných miestností. Z  výsledkov prieskumu z  roku 2022, ktorý 
bol internetový a  celoslovenský a  vyplnilo ho najviac responden-
tov spomedzi všetkých troch prieskumov (344), vyplynulo, že cca 
v dvoch tretinách prípadov chýbali parkovacie miesta pre držiteľov 
ŤZP preukazov v blízkosti budov, v ktorých boli volebné miestnos-
ti, cca v  dvoch tretinách prípadov chýbal aj bezbariérový prístup 
do volebnej budovy alebo miestnosti. Bezbariérový interiér voleb-
nej miestnosti chýbal v približne tretine odpovedí. (Prieskum z roku 
2023 ešte nemáme spracovaný.)

Susedské bariéry zo strany vlastníkov bytov

Stále sa stretávame napríklad aj so snahou susedov zabrániť mon-
táži schodiskovej plošiny v paneláku, ak ju potrebuje osoba so ZP. 
Hoci už zo zákona ostatní vlastníci bytov nemajú právo tomu za-
brániť (vďaka našej iniciatíve), stále sa o to snažia. Stretli sme sa aj 
s prípadom, keď pánovi odkázanému na invalidný vozík susedia po-
škriabali kľúčom auto, pretože si ho dovolil zaparkovať pred vchod 
bytovky, a nie na jeho vyhradené miesto, odkiaľ má však bariéro-
vý prístup do bytovky. A vymeniť si s ním parkovacie miesto nie je 
ochotný nikto zo susedov.

Preprava osôb so ZP, najmä železničná

Preprava osôb so ZP, najmä železničná, je stále veľkým problémom, 
kde sa situácia nezlepšuje, naopak, je možné, že sa až zhoršuje. 
V tejto oblasti sa stretávame s týmito hlavnými problémami: 
1. Nevhodné a nedôstojné podmienky železničnej prepravy osôb 

so ZP.
2. Nefunkčné alebo zamknuté toalety pre imobilných cestujúcich 

vo vlakoch a na železničných staniciach. 
3. Zlyhávajúci systém vyhradenia miest pre cestujúcich so ZP 

a systém rezervácie a predaja miesteniek na miesta vyhradené 
pre osoby, ktoré sú držiteľom preukazu ŤZP, resp. ŤZP/S. 

4. Príliš obmedzujúca požiadavka na prepravu a  na poskytnutie 
pomoci písomne alebo telefonicky najneskôr 24 hodín pred 
plánovanou prepravou. 

5. Neochota zamestnancov železníc a  prepravných spoločností, 
ľahostajnosť, ba až arogancia voči cestujúcim so ZP.

V rámci problematiky železničnej prepravy chceme zrealizovať ďal-
šie aktivity, napríklad aj formou prieskumu, ktorý by nám priniesol 
presnejšie a komplexnejšie informácie od väčšieho množstva ľudí 
so ZP.

Parkovanie pre osoby so ZP

Samostatnou kapitolou, ktorá rezonuje najmä v aktuálnom obdo-
bí, je parkovanie pre osoby so ZP. Vyhláška č. 532/2002 Z. z. určuje, 
že každá parkovacia plocha má obsahovať minimálne 4 percentá 
všeobecne vyhradených parkovacích miest pre držiteľov parko-
vacích preukazov ŤZP. V  uplynulom období v  niektorých mestách 
evidujeme, že to aplikujú aj na parkoviská pred bytovými domami 
a odstraňujú vyhradené parkovacie miesta pre konkrétnych držite-

Prístup do volebnej miestnosti, obec Čalovec (okres Komárno)
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ľov preukazov ŤZP. Máme pochybnosti o tom, či to pokryje potre-
by všetkých osôb so ZP. Najmä v  hustejšie zabývaných lokalitách 
to môže spôsobiť osobám s ŤZP problém, pretože si nemusia vždy 
nájsť voľné parkovacie miesto pred domom, lebo bude obsadené 
iným oprávneným držiteľom preukazu ŤZP. Preto sme za to, aby 

mestá celoplošne nerušili vyhradené parkovacie miesta pre 

konkrétnych držiteľov preukazov ŤZP.

Je dôležité, aby pri akýchkoľvek úpravách mali samosprávy miest 
a obcí na zreteli Dohovor OSN o právach osôb so ZP, ktorým je Slo-
venská republika viazaná, a ktorý ustanovuje, že akákoľvek prijatá 
právna úprava nemôže byť menená prijatím horšej právnej úpravy, 
teda takej, ktorá by viedla k zhoršeniu podmienok života osôb so ZP. 
Treba mať tiež na zreteli Článok 9 Dohovoru – Právo na prístupnosť, 
podľa ktorého majú mať osoby so ZP zabezpečenú dostupnosť k fy-
zickému prostrediu, doprave a ďalším službám. V každom prípade 
zneužívanie parkovacích preukazov ŤZP by sa nemalo generalizo-
vať a nemali by za to byť postihovaní všetci oprávnení držitelia par-
kovacích preukazov ŤZP. Vhodnejšie riešenie je posilniť a zefektívniť 
kontroly.

ZHRNUTÉ A PODČIARKNUTÉ

Celkovo by bolo v najbližšom období a do budúcna potrebné za-
merať zmeny legislatívy a  celkového spoločenského prostredia 
na dosiahnutie dôstojného života ľudí so zdravotným postihnutím: 
Na zlepšenie postavenia osôb so ZP totiž nestačí samostatne zlepšiť 
jednu alebo viac samostatných oblastí, ale je potrebné dosiahnuť 
stav, keď všetky subjekty budú pri svojej činnosti automaticky a pri-
rodzene myslieť aj na to, že medzi nami žijú osoby, ktoré potrebujú 
k  svojmu bežnému životu trochu prispôsobené podmienky a  vý-
sledky svojej činnosti budú prirodzene pripravovať tak, aby bola 
dostupná aj pre tieto osoby. 
Kým sa budú prijímať jednotlivé rôzne legislatívne úpravy 

v rôznych oblastiach a na rôznych úrovniach (VZN miest a obcí, 

zákony v NR SR...) bez zreteľa na dodržanie podmienky dôstoj-

ného života ľudí so ZP, stále sa budú objavovať problémy, ktoré 

bude treba jednotlivo „hasiť“. Čaká nás – celú spoločnosť – ešte 

dlhá cesta.

JUDr. Eva DOMORÁKOVÁ ARNOLDOVÁ,

Referát bezbariérových prístupností ÚKOZP

Mgr. Elena KORITŠÁNSKA, hovorkyňa ÚKOZP

Foto: Archív ÚKOZP

Kontakt:

Úrad komisára pre osoby so zdravotným postihnutím

Račianska 153, 831 54 Bratislava 35

telefón: 0911 269 021

e-mail: sekretariat@komisar.sk

web: www.komisarprezdravotnepostihnutych.sk

Nehľadáme

ideálny objekt, 

chceme iba

presne opísať 

realitu

Spoločnosť Letmo SK spolu s neziskovou organizáciou vozmen, 

n. o. spustili unikátnu mapu VozickarMAP, ktorá monitoruje 

bezbariérovosť najmä v Čechách a na Slovensku. Pre praktické 

používanie je k dispozícii aj mobilná aplikácia nielen na čítanie 

dát, ale aj na dopĺňanie a klasifi káciu nových objektov. O pro-

jektoch informačného portálu, o monitorovaní bariér či o mo-

tivácii pre tieto aktivity sme sa porozprávali so zakladateľom 

spoločnosti Miroslavom Zemanom.

Čomu sa venuje spoločnosť Letmo SK?

Spoločnosť Letmo SK sa už niekoľko rokov snaží zlepšiť podmien-
ky každodenného života vozičkárov na Slovensku. Tvrdíme, že in-
validný vozík je individuálna pomôcka, ako je individuálny aj jeho 
používateľ. Preto do nášho portfólia patria špičkové vozíky prispô-
sobené potrebám aj tých najaktívnejších klientov. Spoločnosť sa tak 
už niekoľko rokov snaží zlepšiť podmienky každodenného života 
vozičkárov na Slovensku. A hoci ide o mimoriadne náročnú úlohu, 
neplánujeme v tomto úsilí poľaviť. 

Spolu s  neziskovou organizáciou vozmen, n. o. ste spustili 

a prevádzkujete unikátnu mapu VozickarMAP. V ostatnom ob-

dobí sa občas objavujú nové projekty na monitoring bezbarié-

rovosti stavieb. Ako ich osobne hodnotíte?

Je podľa mňa celkom roztomilé, keď si každý vydá nejakú tlačovú 
správu, PDF dokument alebo prehlásenie. Ja ako cieľová skupi-
na pritom ale vôbec neviem, čo by som s tým urobil, kam by som 
išiel, ako by som to využil v  bežnom živote. To, čo robíme my, je 
vymedzenie sa voči tomuto všetkému, nie v  bojovej nálade, ale 
z  pohľadu praktického používateľa. Napríklad spoločnosť Google 
pred asi 2 rokmi zaviedla možnosť ku každému objektu pridať slo-
vo „bezbariérový“. Zhrnúť to všetko, čo potrebuje vedieť vozičkár, 
ak sa pohybuje na mechanickom alebo na elektrickom vozíku, iba 
do jediného slova „bezbariérový“, je úplný nezmysel. Takýto kolos, 
s jeho fi nančnými možnosťami, dá možnosť výberu jediného slova! 
Akékoľvek hodnotenie s výberom typu Áno/Nie alebo hodnotenie 
farbičkami je najväčšie nepochopenie tohto odboru. Pretože, aký 

je nájazd, ako sa otvárajú dvere, či tam je fotobunka alebo nie 

je, aké sú toalety, aké je parkovanie, aká je reštaurácia, hotel, 

chodby, výťah... My nemáme prečo hodnotiť, lebo ak vidíte ši-

rokú cieľovú skupinu, ako to všetko zhodnotíte jednou farbou? 

Alebo jedným slovom?

Okrem neziskovej organizácie vozmen, n. o. sa už 23 rokov venu-
jem aj technickým pomôckam. Máme komerčné, neziskové aj vzde-
lávacie aktivity, aktuálne máme okolo 6 000 klientov, s ktorými sa 
stretávame každý deň a teda viem, aká je táto skupina rôznorodá. 
Nikdy nikto z nás nemôže povedať, že niečo je bezbariérové. Nieko-
mu s barlami vyhovuje niečo iné ako človeku na elektrickom vozíku. 
Ak používateľ elektrického vozíka nemá na dverách fotobunku, on 
sám si dvere neotvorí. Ak by mal silu v rukách, používa mechanický, 
nie elektrický vozík. Ak máte postihnutie dolných aj horných konča-
tín, máte indikovaný elektrický vozík a to znamená, že nenatiahnete 
ruku tak, aby ste si plnou silou otvorili mechanické dvere, kde býva 
namontované aj samozatváracie BRANO. Toto sa jednoducho nao-
zaj nedá zhodnotiť jedným slovo – bezbariérový.
Rovnaký nezmysel je, keď sa realizujú rôzne projekty, ideálne pre 
každé mesto iný (aktuálne teraz aj pre Bratislavu), kde si každý urobí 
svoju vlastnú farebnú škálu. Zvyčajne to je červený objekt, oranžový 
a zelený. Zelený objekt je super, oranžový je trochu super a červený 
je zlý. Ale v čom je zlý? Napríklad veľmi kolmý nájazd je veľmi zlý 

Prístup do volebnej

miestnosti, ZŠ vo Zvolene

Prístup do volebnej miestnosti,

Obecný úrad Zborov (okres Bardejov)

autor: pán Andrejautorka: pani Viera
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pre mechanický vozík, ale elektrický vozík to zvládne, ten má silné 
motory. Takže v tom marazme, ktorý panuje v celom Česku a Slo-
vensku, ja potrebujem čo najviac konkrétnych detailov, aby 

som vedel odhadnúť svoje sily, či to zvládnem sám alebo nie. 

Musíme úplne rezignovať na to, že to bude dobré, dobré to nie 

je a tak skoro ani nebude. Dobré je to v Auparku alebo v Eurovei 
v Bratislave, tam máte kryté parkovanie, z diaľky vám svieti svetiel-
ko, takže dopredu viete, či je to miesto voľné alebo nie. Na mieste si 
vytiahnete vozík dnu v chránenej garáži, idete výťahom a „suchou“ 
nohou na WC, do obchodu, reštaurácie, do banky, kamkoľvek. Takže 
tam je to dobré a to všetko ostatné je, povedzme, katastrofa. Ale aká 
je to katastrofa, to musíme presne popísať, aby som ja ako človek 
na vozíku vedel odhadnúť svoje sily alebo si rovno zavolal asistenta, 

kamaráta, svojich rodičov alebo brata, aby mi pomohli túto životnú 
situáciu (návštevu banky, lekára alebo lekárne atď.) úspešne zvlád-
nuť. 

Takže toto je vaše základné vymedzenie voči aktivitám tých 

ostatných?

Áno. V tejto chvíli ďalej zistíte, že aj tie niektoré vyvíjané mobilné 
aplikácie sú robené podobne, povedzme „ľahkovážnym“ spôsobom 
typu Áno/Nie. Máte obrovské organizácie, ktoré si dáta natiahli z ne-
jakej voľne dostupnej otvorenej databázy, kde síce nájdete v každej 
dedine poštu, obecný úrad a tak podobne, ale potom zistíte, že to 
vôbec nie je okomentované. Nie sú tam žiadne informácie o stave 
týchto objektov. Toto nie je použiteľná databáza, skôr je to falošná 
nádej, či tam niečo nájdem alebo nie. 
Podobne je to aj s projektom Eurokľúč, čo je premárnená celoeu-
rópska príležitosť. Projekt je dnes zakapaný a na Slovensku celkom 
„spí“. Možno týchto kľúčov na Slovensku aj zopár funguje, ale keďže 
sa dnes nedajú zohnať a používatelia ich bežne nemajú, Eurokľúč 
sa stal pre nich iba ďalšou bariérou. Projekt bol pôvodne nastavený 
tak, aby sa všetci dostali s  jedným kľúčom na rôzne bezbariérové 
uzatvorené toalety. Ale keďže vy ho nemáte a dnes už ani neviete 
získať, vytvoril pre vás iba nový problém. Načo by vám tú toaletu 
ktokoľvek otváral, veď je na Eurokľúč a máte si ju vedieť otvoriť sám/
sama. Ale keďže vy kľúč nemáte a ani si ho neviete zohnať, tak máte 
jednoducho smolu. 

Aká je základná fi lozofi a vášho projektu VozickarMAP?

My objekty na mape nechceme hodnotiť, my ich chceme iba presne 
popísať, chceme, aby to všetko bolo v mobilnej aplikácii, aby ste si 
nemuseli zháňať dopredu nejakú brožúrku alebo PDF dokument, 

keď sa chystáte napríklad do Košíc. Teda, aby to bolo najmä praktic-
ké. Keď sa niekde zastavíte, lebo potrebujete nájsť toaletu, na-

volíte si parametre, aké potrebujete, a mobilná aplikácia vám 

povie, kde je najbližšia vhodná toaleta. V apke si viete navoliť aj 
spomínaný Eurokľúč, či chcete alebo nechcete túto možnosť, lebo 
buď kľúč máte alebo nemáte a podľa toho si vyberiete váš cieľový 
objekt. Toto boli a sú základné východiskové princípy našej práce. 

Pochopil som však, že robíte súčasne na viacerých projektoch 

pre komunitu vozičkárov.

Pre nás bola stránka VozickarMAP bola iba ďalšia fáza projektov, 
ktoré sme už rozvíjali predtým. Začali sme so stránkou Vozickar.
info ako s informačným portálom, ktorý má už niekoľko pár stoviek 
článkov a dnes sa veľmi často stane, keď vyhľadávam niečo k danej 
téme, nájde mi to článok na našom portáli ako informačný zdroj. 
Dnes je tu celkom široká znalostná báza, písali sme o  mnohých 
praktických veciach. K tomu máme aj videoobsah na stránke vozic-
kar.TV, kam dávame tematicky zaujímavé videá s našou tematikou. 
Spolu s občianskym združením go-ok sme robili tzv. zónu Vozickar.
info na festivale Pohoda v Trenčíne. Tu bola základná myšlienka, že 
ak sa vyberiete na najväčší slovenský hudobný festival, aby ste ne-
pocítili rozdiel ako vozičkár a nevozičkár. Bola tam relaxačná zóna 
v  prípade, ak už niekto nevládal tak dlho usedieť, nabíjacie body 
pre elektrické vozíky, bezbariérové sprchy, bezbariérové toalety, 
servis pre vozíky, výmena defektu a pod. Dnes je tam už síce viac 
plastov než skla, ale kedysi boli aj črepiny veľký problém – prídete 
na festival, dostanete defekt a môžete ísť rovno domov. Čomu sme sa 
na Pohode snažili celkom vyhnúť.
Robili sme aj Salóny Vozickar.info, čo boli jednodenné mikrovýstavy 
v  téme technických pomôcok, aby existovalo aspoň niečo, keďže 
Incheba už celkom prestala organizovať výstavy v našej téme. Pozý-
vali sme sem aj rôznych našich konkurentov preto, aby sme v jeden 
deň urobili čo najširší prehľad ponuky na slovenskom trhu. Zároveň 
toto robíme aj fyzicky, keďže sa venujeme technickým veciam, vozí-
kom, nájazdom a pod. 

Všetky vaše riešenia z hľadiska mobility sú dostupné na hlavnej 

stránke LETMO.sk?

Tu riešime všetko aj vrátane ďalších projektov, nájdete tu odkazy 
na stránky VozickarMAP a Vozickar.info, samolepky na autá, jednot-
livé mikrostránky, ktorá sa venujú napr. fi xácii detí v aute, skútrom, 
špeciálnym kočíkom, prinášame tiež inšpiratívne príbehy ľudí žijú-
cich na vozíku. Ak si nechcete vyberať produkty, môžete sledovať 
nejaké príbehy alebo konkrétneho človeka. Ako žije, čomu sa venu-
je, aké robí projekty, aké používa produkty vo svojom živote a pod. 
Z prostredia Letmo SK sú taktiež všetci kolegovia, ktorí mi pomáha-
jú s obsahom a článkami pre informačný portál Vozickar.info. Keďže 
Letmo SK je bežná komerčná fi rma, je to takto rozdelené aj preto, 
aby boli osamostatné komerčné, vzdelávacie a neziskové aktivity.

Poďme sa hlbšie venovať monitorovaniu bariér resp. bezbarié-

rovosti na stránke VozickarMAP.

Samotná stránka VozickarMAP beží v prostredí mapotic na adrese 

Absurdita v Bratislave: Úrad splnomocnenca vlády SR

pre rozvoj občianskej spoločnosti

Absurdita v Bratislave: Ekonomická Univerzita Bratislava       

Autor: Mirek Z.

Autor: Mirek Z.
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https://vozickar-map.mapotic.com/. VozickarMAP  je unikátna 

aplikácia na monitoring prístupnosti objektov. Umožňuje nájsť 

najbližšie bezbariérové objekty, komentovať ich stav alebo sa 

opýtať komunity vozičkárov. Je určená všetkým, pre ktorých je 
dôležitá bezbariérovosť a/alebo aspoň znalosť prístupnosti pred 
návštevou objektu. Vozičkár si podľa toho napríklad môže zabezpe-
čiť asistenta, ktorý mu pomôže.
Na ľavej strane stránky je bočná obrazovka, niečo ako feed na so-
ciá l  nych sieťach o tom, kto naposledy niečo pridal, komentoval atď., 
obsahuje počty objektov aj možnosť pridať nový objekt. Aktuálne 
je tam okolo 4 750 objektov zo Slovenska. Na spodnej lište stránky 
sú uvedené rôzne kategórie na samotné vyhľadávanie objektov.
Tak napríklad v Bratislave si viete pozrieť aj rôzne kuriozity, stavebné 
absurdity. Na Ekonomickej univerzite je nová vstupná hala a lobby 
sedenie pre študentov, ale okolo celého sedenia je 12 cm vysoký 
schod tak, aby si tam nevedel prisadnúť žiaden vozičkár a študovať 
spolu s ostatnými spolužiakmi. Je to nový projekt v novej budove 
a nedopadol práve šťastne z hľadiska bezbariérovosti.

Podľa polohy vášho mobilu aplikácia vie, kde sa nachádzate a bude 
vám ukazovať objekty vo vašom aktuálnom okolí. Ak idete na kon-
krétne miesto, napríklad do Auparku, vypnete fi ltre a prezeráte ob-
jekty priamo tam a riešite konkrétne veci ako toalety, obchody, ka-
viarne, banky, teda čokoľvek, čo potrebujete. Ideálne je k objektom 
samozrejme pridať aj fotky, lebo tak si človek urobí lepšiu predstavu 
o tom, čo zvládne a čo nie, aké veľké sú tam výťahy, aké široké sú to-
alety. Dôležitá je aj fi ltrácia objektov, hľadáte napríklad vhodné WC. 
Vyberiete 3 fi ltre – navolíte si bezbariérové s Eurokľúčom, keďže ho 
máte, plus pridáte bezbariérové WC a ešte možnosť Aspoň pokus 
o veľké WC (hoci nie je postavené podľa predpisov ako bezbariéro-
vé, môže byť vhodné). Ale zároveň ešte potrebujete vchod do ob-
jektu bez schodu, vchod s fotobunkou alebo aspoň s vyhovujúcou 
nájazdovou rampou. A podľa výberu nájdete zopár objektov pria-
mo v danom obchodnom centre alebo aj v jeho okolí, podľa toho, 
kde sa budete po meste pohybovať. Podľa fotiek si viete pozrieť aj 
ďalšie detaily, vstup do budovy, ako vyzerá WC, ale aj v akom stave 
sú výťahy a či sa tam viete pohybovať sám, bez cudzej pomoci.
Samotná aplikácia má aj tú výhodu, že s konkrétnym zadávateľom 
objektu na mape môžete diskutovať alebo sa aj pohádať, ak tam 
uviedol nepravdivé alebo nepresné informácie. Vidíte jeho osobnú 
históriu, teda aké objekty na mapu pridáva, a ak má podobný hen-
dikep, je veľmi pravdepodobné, že budete riešiť aj podobné prob-
lémy pri pohybe cez bariéry. 

Kto mapu napĺňa obsahom, teda kto pridáva konkrétne objek-

ty?

Úplne ktokoľvek, kto má o toto záujem. Je možné objekty dopĺňať 

cez webové rozhranie, teda doma na počítači, ale rovnako tak 

aj pomocou mobilu priamo z mobilnej aplikácie. Čo je výhod-

nejšie v tom, že aplikácia si načíta priamo vašu polohu a objekt 

umiestni rovno do mapy. Alebo si stačí objekt iba vyfotiť a ak tam 
máte zároveň nastavené aj ukladanie polohy fotografi í, je možne 
záznam na mapu pridať aj neskôr. Vtedy si polohu danej fotografi e 
prečíta aplikácia priamo z jej parametrov.

Kolegovia z iných projektov mi spomínali, že občas im nedovo-

lia fotiť dnu v objekte.

Problém a slabina mnohých iných projektov je aj v tom, že dostup-
nosť objektov monitorujú iba ako slohovú prácu doplnenú fotkami. 
Tam vzniká aj ďalší, teda fi ltračný problém. Ak nemáte jasne dané 
kategórie, parametre a/alebo atribúty týchto objektov, potom ich 
databáza nemá dostatočnú výpovednú hodnotu. A čo sa stane, ak 
im nedovolia robiť fotky na mieste? Fotky sú fajn, ale iba dopĺňajú 
všetky monitorované informácie. Teda, ak to máte správne nasta-
vené. Nepotrebujete fotku zvnútra lekárne, lebo nikoho veľmi ne-
zaujíma, ako vyzerajú stojany na lieky v lekárni. Dôležitý je iba prí-
stup do nej, či sú tam schody alebo nie, aké široké sú dvere, či majú 
fotobunku a podobne. A všetky údaje zaznamenajte presne pod-
ľa kategórií. Ak skončíte sedenie u  vášho lekára a  potrebujete ísť 
do lekárne, zadáte daný fi lter a idete. Je vám celkom jedno, aká je to 
značka lekárne, pre vás je dôležité, či sa dostanete dnu. A problém 
s reštauráciami? Tisíce ľudí si odfotia jedlo skôr, než ho zjedia, teda 
ani tam vás nikto nebude kontrolovať, či fotíte alebo nie. A rovnako 
tak na WC, tam je každý sám, nikto vám tam nepolezie a viete slo-
bodne zdokumentovať, či je toto WC malé, veľké, či má alebo nemá 
madlá, aký je tam priestor pre vozík a podobne.

Kedy vznikol samotný projekt a aká bola vaša základná moti-

vácia?

Motiváciou bola urobiť to normálne, teda celé správne. Tak, 

aby informácie boli praktické a  užitočné. Aby napríklad mesto 
nevydávalo nejakú brožúrku, na ktorú síce zohnalo kopec peňazí 
a aj ju pripravilo a vydalo, ale inak je to iba vyhadzovanie peňazí. Vy 
ako vozičkár, ktorý prichádzate do Košíc, si ako prvé nepôjdete kú-
piť knižku o tom, kde a ako môžete ísť v meste na WC. Ak potrebu-
jete, pozriete si aplikáciu a keď už viete, tak idete, kam potrebujete.
Druhá vec je, že technicky bolo pomerne jednoduché toto uro-

biť. Jediný problém je, že ľudia z akéhosi zvláštneho dôvodu túžia 
postovať svoje fotky na sociálnu sieť bez toho, aby daný objekt ešte 
predtým zaradili do potrebných kategórií v  spoločnej databáze. 
Veľmi by som si želal, aby ľudia pochopili, že ako prvý krok je 

zadať fotky a informácie do nejakej štruktúrovanej formy a až 

potom ju publikovať na sociálnej sieti. Veď aj tu v aplikácii je 

tlačidlo Zdieľať. A potom sa už môžem smelo rozčuľovať na Face-
booku nad tým, ako to tam kdesi na hoteli bolo zlé. Lebo v každej 
sociálnej sieti sa daná informácia okamžite stratí, nepomôže niko-
mu už o pár dní alebo týždňov, ale v dostupnej databáze môže po-
máhať a slúžiť ostatným ešte roky.

Naša aplikácia vznikla v roku 2018, rok na to sme na jeseň roku 2019 
dostali od Nadácie Pontis cenu Via Bona Slovakia v kategórii Zodpo-

Pumpa Slovnaft, Pohranice juh – skvelý nový koncept bezbariérovosti

Sedenie pre vozičkára a WC: Pumpa Slovnaft,

Pohranice juh – skvelý nový koncept bezbariérovosti

Autor: Mirek Z.

Autor: Mirek Z.
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vedná malá/stredná fi rma. Práve v tom je tá synergia, keďže máme 
kontakt s vozičkármi ako našimi klientmi, pomáhajú nám ju napĺňať 
obsahom. Aktuálne nemáme žiadny grant alebo čokoľvek, čo by 
projekt podporovalo, uvidíme, aké ďalšie spolupráce v budúcnosti 
sa nám podaria. Ale v zásade iba stále bojujeme s výhovorkami ľudí, 
prečo sa čo nedá, ako sa čo nedá odfotiť, skomentovať alebo pridať 
do spoločného systému. Pritom každý z nás – ak napríklad cestuje 
– môže pridať denne aspoň 3 objekty. Stále sa predsa niekde pohy-
bujete, na benzínke, obchode, v cukrárni či na WC. 

V akom jazyku je lokalizovaná Vaša aplikácia?

Jazykovo sa aplikácia nastavuje tak, ako máte nastavený systém 
v mobile (slovenčina, čeština, angličtina a pod.). Vychádza to pria-
mo z  mapy, ktorú máte v  mobile prednastavenú, teda napríklad 
ak máte iPhone, nastaví vám to Apple mapy, Google mapy alebo 
mapy.cz v Česku, nastavenie na desktope ani neviem. V zásade je to 
jedno, lebo GPS pozícia sa prepisuje ako vrstva a podkladovú mapu 
vám dodáva zdrojový poskytovateľ a až v okamihu, keď dáte navi-
govať k danému objektu, tak máte na výber z možností navigovať 
cez Apple mapy, Google mapy alebo cez aplikáciu Waze. 

V ktorých štátoch sa dnes aplikácia používa?

Riešime prioritne Čechy a  Slovensko, iné krajiny nemáme syste-
maticky pokryté. V mapke sú samozrejme aj body uložené v iných 
krajinách (Chorvátsko, Veľká Británia, Nemecko, Dubaj a  podob-
ne), teda tam, kde bol nejaký slovenský vozičkár alebo náš kolega
na dovolenke, ale nemáme tam partnerov na spoluprácu. My tie-
to projekty robíme vo voľnom čase, nie je to náš hlavný predmet 
podnikania. Ak by sme boli dotovaná organizácia a mali zopár ľudí 
na tento projekt, viem si predstaviť hľadanie partnerov aj v  iných 
krajinách a sieťovanie sa s nimi. 

Nepremýšľali ste o širšej spolupráci aspoň na európskej úrovni?

Ja som v tomto smere dosť skeptický, lebo keď som bol občas na ne-
jakých európskych stretnutiach, je tam vždy veľa funkcionárov, ktorí 
radi rozprávajú a radi sa počúvajú, vydajú prehlásenia, vymedzia sa 
voči Dohovoru OSN a  pod., vydajú k  tomu PDF-ko, a  tým to celé 
zvyčajne aj skončí. Vydať prehlásenie je pre mnohých totiž omnoho 
ľahšie než urobiť nejakú konkrétnu robotu. To druhé je ťažšie a toto 
sa im už nechce. Mňa však viac baví doručovať konkrétne výsledky.

A ako sa do Vášho projektu zapája komunita vozičkárov na Slo-

vensku? 

Ja sám ako nevozičkár robím tieto projekty pre vozičkárov, ale sa-
motní vozičkári nám v tom aktívne veľmi nepomáhajú. Je to projekt 

pre komunitu a teda komunita by to takto aj mohla vnímať, ale ne-
deje sa to. Aj samotná komunita si bude radšej na sociálnej sieti 

sťažovať, ako je tá bariérovosť na Slovensku katastrofálna, ale 

nič pre jej zmenu neurobí. Ľudia sa v zásade radi sťažujú, naprí-
klad na nejakú konkrétnu kaviareň, ale ja neviem, či niekto niekedy 
osobne zažil, čo to je prevádzkovať kaviareň. Každý deň bojovať 
o každého zákazníka a dostanete prepitné 10-20-30 centov, dobre, 
možno občas aj 1 euro, ale denne pritom bojujete s každou kávou, 
s hygienou, s magistrátom, aby vám povolil v lete záhradku, bojuje-
te v zásade so všetkým a potom príde niekto, kto vám vysvetlí, že už 
dávno tam mal byť aj nájazd... Majiteľ kaviarne fakt nevie, čo skôr, je 
celý ubehaný, zničený... A navyše, ak by všetci pracovali tak naplno 
ako ľudia v kaviarni, už by sme mali celé Slovensko a Čechy dávno 
bez bariér. Občas sa treba na veci pozrieť aj z druhej strany.

Robíte s komunitou vozičkárov verejné akcie, ktoré by pomohli 

aj tomuto projektu?

Občas sú podobné akcie, organizovali sme napríklad pred pár rok-
mi happening v Bratislave na námestí Hviezdoslava. Náš projekt sa 
posúva, ale posúva sa najmä vtedy, keď sa nám podarí nájsť a vy-
fi ltrovať nejaké výnimočné príklady. Napríklad teraz je báječná 

nová benzínka Slovnaft kúsok za Nitrou (Slovnaft Pohranice juh – 
poznámka redakcie). To je asi ich nový koncept, budúci štandard 

tejto siete, kde je už priamo vyhradený stôl pre vozičkára, kde 

jednoducho chýba stolička, aby tam rovno mohol človek „za-

parkovať“ (stolička by sa síce dala aj odniesť, ale tam už rovno 

nie je). Celé je to ale úplne skvelé a právom ich teraz treba vele-

biť. Toto je ten pozitívny príklad, ktorý to môže celé posunúť ďalej.
Ale čo chcete po súkromnom sektore, keď vidíte, ako sa neviete do-
stať na úrad práce, na ministerstvo alebo k lekárovi? Samotné Mi-
nisterstvo zdravotníctva SR na Kramároch je taký veľmi negatívny 
príklad... Ak nebudete mať číslo na SBS-kára, ktorý vás tam vpus-
tí nejako odzadu, tak sa tam vôbec nedostanete (keďže spredu je 
tam naozaj veľa bariér). A toto je štátna správa na Slovensku a ešte 
k tomu Ministerstvo zdravotníctva! 

Je situácia v Čechách lepšia ako na Slovensku?

Áno, mám pocit, že situácia v  tejto oblasti je u nás lepšia, ale ne-
mám k tomu primerané dáta. Avšak z môjho pohľadu je problém 

Slovenska najmä v tom, že si ako vozičkár nesmiete zarobiť pe-

niaze, lebo ak si nejaké zarobíte, strácate nárok na príspevok 

na vozík a na auto. Vytvoriť ekonomiku založenú na tom, že si vo-
zičkár nesmie zarobiť peniaze, spôsobí to, že nevidím dôvod, prečo 
by mala tá kaviareň urobiť prístup pre vozičkára. Veď on si nemôže 
nič zarobiť, a teda nemá peniaze na drahú kávu, tak ja mu nemusím 

Cena Via Bona Slovakia 2018
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robiť nájazd do kaviarne, aj tak si nepríde nič kúpiť. Rozdiel medzi 

Českom a  Slovenskom vidím najmä v  tomto. Hodnotiť príjem 

na to, či dostanem alebo nedostanem vozík, je presne ten spô-

sob, ako cieľovú skupinu uvrhnúť do chudoby. Vykašľal by som 
sa na nájazdy, veď načo? Ten vozičkár aj tak nemá peniaze, tak načo 
by som mu robil nájazd. Minie tu niečo? Neminie, bude sa len poze-
rať a nič si nekúpi. Celý tento prístup je od začiatku stupídny a pri-
tom by sa dal tak jednoducho rozpliesť a narovnať! Predsa cieľom 
je mať ekonomicky normálne fungujúceho vozičkára a potom bude 
všetko ostatné prístupné aj pre neho.

Spomínali ste, že samotní vozičkári neprispievajú veľmi aktív-

ne. „Bojkotujú“ tento Váš projekt?

To priamo nie, ale vidím, že by aj sami mohli pridávať objekty a úda-
je do mapy, ale nerobia to, len hovoria, že to už dávno malo byť. 
Nevnímajú to tak, že tiež môžu priložiť ruku k dielu. Ja niekedy már-
ne hľadám motiváciu pokračovať v niektorých projektoch. Mne ako 
nevozičkárovi nemá ako pomôcť nejaký nájazd a  im by to zjavne 
aj dosť pomohlo, tento monitoring by bola taká pekná komunitná 
záležitosť sami sebe. Ale necítia to tak, aby pridali ruku k spoločné-
mu dielu. Je zopár skvelých parťákov, ktorí pridávajú nové a nové 
objekty, ich čísla vidno aj v našej aplikácii, ale nie je ich veľa. A často-
krát sú to rodičia hendikepovaných detí. Veľmi ma to sklamáva a ob-
čas aj šokuje. 
My sa tých posledných asi 20 rokov venujeme takmer výhradne 
aktívnym vozičkárom, z  našich klientov je výrazná majorita se-
bestačných a oni sa ani nechcú a nepotrebujú stretávať s inými vo-
zičkármi. Sú natoľko integrovaní, že sa nepotrebujú združovať spô-
sobom, ako to bolo kedysi cez pôvodné zväzy invalidov a spoločne 
posedávať pri varenom víne alebo v zime pri kapustnici. Dnes takto 
nechcete žiť. Chcete sa čo najrýchlejšie dostať späť medzi starú par-
tiu kamarátov, normálne študovať, normálne pracovať a iba k tomu 
používate vozík. 

Je to možno aj preto, že o Vašom projekte mnohí vozičkári ne-

vedia alebo dostávajú len málo informácií?

Áno, toto je celkom možné, ako kritiku do vlastných radov uzná-
vam, že nemám toľko priestoru to promovať a  vysvetľovať, prečo 
by mali tieto informácie zadávať priamo k nám. Keby som mal viac 
času alebo peňazí propagovať, že projekt existuje, ako to funguje, 
čo je náš cieľ, natočil by som viac videí k tomu, ako pridávať zázna-
my a pod. Určite by to pomohlo. Od nového roku budeme prehlbo-
vať spoluprácu so Slovenským paralympijským výborom, čo dúfam, 
že prinesie nejaký pákový efekt pri pridávaní nových objektov a náš 
projekt dostane nový dych.

Spomínali ste niekoľko tisíc klientov Vašej spoločnosti. Oni sa 

nezapájajú do monitoringu stavieb a prístupov?

Toto sú klienti, ktorí od nás bežne berú pomôcky, napríklad vozíky. 
Na mape máme v tomto okamihu do 5 000 objektov, tých, ktorí aj 
niečo reálne pridávali, je okolo 110. Niektorí pridajú 300 objektov, 
iní 2 – 3, to je veľmi rôzne. Je to ale trochu aj o tom, že musíme mať 
na to otvorené oči. Nejde nám vôbec o  to, nájsť bezbariérovo 

ideálny objekt. To je nepochopenie celej našej základnej fi lo-

zofi e. Toto nie je mapa objektov bez bariér, toto je mapa, kde 

iba presne popisujeme stav a nech si ho každý vyhodnotí sám. 
Lebo človek, ktorý prejde zopár krokov, zvládne aj 1 – 2 schody, ale 
zároveň potrebuje vedieť, čo bude potom ďalej. Nie je nutné čakať 
na dokonalosť, že nájdeme ten ideálny objekt. Naplň tam každý ob-
jekt, každú drogériu, každú lekáreň a potom to bude super.
Toto isté platí aj pre lekárov. Nájsť pre vozičkára vhodného lekára je 
niekedy celkom náročné. Ako vozičkár si potrebujete vybaviť nový 
vozík. Musíte si ho vybrať, teda potrebujete nájsť výdajňu zdravot-
níckych pomôcok, kam sa  viete dostať. Idete k  rehabilitačnému 
doktorovi po preukaz a nie ku každému sa viete dostať. On vám vy-
píše preukaz a potrebujete sa dostať do zdravotnej poisťovne, kto-
rá vám ho schváli, ale ani tu sa do každej nedostanete. Ak vám ho 

nechvália a potrebujete sa odvolať, musíme ísť ešte ku právnikovi. 
A  až schválenie vozíka dostanete, musíte zase naspäť do výdajne 
pre vozík. Takže po tejto ceste sa potrebujete dostať do 4 rôznych 
objektov, tak ich jednoducho zapíšte. Napíšte, že máte rehabilitač-
ného, ku ktorému sa dá alebo nedá dostať a ak nemá bezbariérový 
záchod, super informácia, musím prísť na toto vhodne pripravený, 
aby som to čakanie vydržal. Ale je to dobrá informácia, viem, že to 
nie je super moderná nemocnica a že tam nepôjdem na WC. A to je 
celé. A toto títo ľudia zažívajú dnes a denne. Takže my ich len musí-
me presvedčiť, aby videli spolu s nami túto rovnakú víziu.
Alebo ja budem zdravý vozičkár a  budem mať dieťa. Ja ako otec 
chcem ísť so svojím dieťaťom k pediatrovi. Prečo by to mohla robiť 
iba moja manželka? Prečo ja ako človek na vozíku by som nemohol 
ísť s vlastným dieťaťom k  jeho detskému lekárovi? Ale musím iba 
vedieť, ktorý detský lekár je bezbariérový.

Ďakujeme za rozhovor.

Kontakt:

vozmen, n. o.

Medený Hámor 14602/5, 974 01 Banská Bystrica

e-mail: nfo@vozmen.sk

web: https://www.vozickar.info; https://vozickar-map.mapotic.com

CEDA: Výskum

a tvorba

inkluzívneho 

prostredia 

Výskumné a  školiace centrum bezbariérového navrhovania 

CEDA (Centre of Design for All) vzniklo v roku 2007 na Fakulte 

architektúry a dizajnu STU (vtedy to bola Fakulta architektúry 

STU) na základe dlhoročných skúseností docentky Márie Samo-

vej a kolegov z Ústavu architektúry občianskych budov.

Na začiatku pôsobenia mal tím CEDA ambíciu rozšíriť poznanie 
v  oblasti tvorby bezbariérovo prístupného prostredia a  univerzál-
neho navrhovania s cieľom zlepšiť užívateľskú kvalitu architektonic-
kého prostredia pre rôzne skupiny užívateľov. V súčasnosti je port-
fólio CEDA omnoho širšie, venuje sa interdisciplinárnemu výskumu 
formou spolupráce s odborníkmi na psychológiu, sociológiu, neu-
rovedu, sociálnu prácu, ľudské práva, pedagogiku, informatiku a iné 
odbory podľa aktuálneho výskumného zamerania. Problematika 
prístupnosti prostredia, produktov a  služieb pre čo najširšiu sku-
pinu užívateľov je v  centre pozornosti odborníkov z  celého sveta 
a súvisí najmä s negatívnym trendom starnutia populácie a prob-
lematikou sociálnej udržateľnosti v spoločnosti, ktorá má následne 
vplyv aj na ekonomickú udržateľnosť. 

Dohovor OSN a inklúzia

Ďalším podstatným dôvodom rýchleho progresu vo výskume a po-
znaní v oblasti tvorby prístupného prostredia bolo prijatie medzi-

Špecializovaná učebňa FAD so zabudovanou indukčnou slučkou, 

fl exibilným nábytkom a výškovo nastaviteľnými stolmi.
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národnej zmluvy Dohovoru OSN o právach osôb so zdravotným 

postihnutím (2006), ktorú ratifi kovali takmer všetky štáty sveta 
vrátane Slovenska. Prijatie dohovoru má výrazný vplyv na tvorbu 
európskych sociálnych politík, premietol sa do mnohých nariadení, 
podmienok čerpania štrukturálnych fondov a inicioval vznik mno-
hých svetových iniciatív, ktoré sa snažia presadzovať inkluzívne po-
stupy v rôznych spoločenských oblastiach. Za všetky spomenieme 
napríklad „Design for All“, „Tourism for All“, „Museums for All“, 

„Inclusive Technology“, „Home4Life“. Dohovor tiež podnietil ra-
dikálne reformy, napríklad reformy v oblasti vzdelávania (inkluzívne 
vzdelávanie), naštartoval transformáciu systému sociálnych služieb 
(deinštitucionalizácia a nezávislý život) a taktiež mal vplyv na tvor-
bu nových bytových politík, ktoré majú za cieľ vytvárať dostupné, 
adaptabilné a univerzálne prístupné bývanie pre všetkých občanov.

Výskum a prax počas viac než 20 rokov

Členovia CEDA sa zaoberajú tvorbou prístupného, inkluzívneho 
prostredia viac ako 20 rokov. Dlhodobý výskum a prax v tejto oblas-
ti sa premietol do rôznych foriem spolupráce na národnej aj medzi-
národnej úrovni. Pracovisko CEDA bolo oslovené na spoluprácu 

pri tvorbe stavebnej legislatívy, vykonáva audity prístupnosti 

budov alebo hodnotí investičné projekty pre rôzne organizá-

cie, poskytuje odborné poradenstvo pri tvorbe projektovej do-

kumentácie alebo sa priamo zapája do ich realizácie. V oblasti 
výskumu sa orientuje najmä na univerzálne navrhovanie rôznych 
typologických druhov budov a  na zvyšovanie užívateľskej kvality 
stavebného prostredia v súlade s požiadavkami sociálne udržateľ-
ného rozvoja.

Inkluzívne vzdelávanie na technickej univerzite

V  posledných rokoch bola významná časť výskumu pracoviska 
CEDA orientovaná na tvorbu inkluzívneho vzdelávacieho prostre-
dia, čo sa premietlo do viacerých projektov. Na Slovenskej technic-
kej univerzite pracovisko CEDA iniciovalo a následne aj zrealizovalo 
projekty, ktorých cieľom bolo vytvorenie podmienok na štúdium 
pre študentov so špecifi ckými potrebami na STU.
V rámci dvoch rozvojových projektov (2014 – 2016) získala STU do-
tácie z MŠVVaŠ SR. Z týchto zdrojov sa riešiteľom z CEDA, v spolu-
práci s Rektorátom STU, podarilo zrealizovať množstvo aktivít, na-
príklad:
• debariérizácia priestorov STU s  cieľom zabezpečiť výučbu 

v  bezbariérových priestoroch na všetkých fakultách a  Rektorá-
te STU, zrealizovali sa napríklad 3 bezbariérové rampy, 2 výťahy
a 8 zdvíhacích plošín pre študentov na vozíku, dve špecializované 
učebne na FAD so zabudovanými indukčnými slučkami a fl exibil-
ným nábytkom,

• ubytovanie v bezbariérových priestoroch študentského do-

mova Jura Hronca, v  súčasnosti sú k  dispozícii 4 bezbariérové 
izby,

• zlepšil sa prístup k  informáciám a  študijným materiálom 
v  akademických (fakultných) knižniciach STU bezbariérovým 

spôsobom a zvýšila sa kvalita informácií o štúdiu pre študentov 
so špecifi ckými potrebami,

• zlepšili sa podmienky na orientáciu, samostatný a bezpečný 

pohyb študentov,
• prepracovali sa požiarne evakuačné plány budov STU tak, 

aby bol zabezpečený bezpečný únik aj študentov so zdravotným 
postihnutím; vypracovali sa schémy únikových trás v  reliéfnom 
prevedení pre študentov so zrakovým postihnutím,

• bolo zriadené podporné centrum pre študentov so špecifi cký-

mi potrebami, takzvané „Poradenské centrum STU“.
Výstupom rozvojových projektov boli aj dve vysokoškolské učebni-
ce, ktoré majú slúžiť ako pomôcka pri tvorbe prístupného prostre-
dia a zavádzaní inkluzívnych metód výučby aj na ostatných vyso-
kých školách na Slovensku:
• „Identifi kácia architektonických bariér v  prostredí. Vysoké školy 

a študentské domovy.“ Editorka: doc. Ing. arch. Lea Rollová, PhD.
• „Tvorba inkluzívneho vysokoškolského prostredia.“ Autorky: doc. 

Ing. arch. Zuzana Čerešňová, PhD., doc. Ing. arch. Lea Rollová, 
PhD.

Medzinárodná spolupráca

Významným medzinárodným projektom CEDA zameraným na vy-
tváranie inkluzívneho univerzitného prostredia bol projekt UNIALL: 
„Prístupnosť vysokoškolského vzdelávania pre študentov so špeci-
fi ckými potrebami“, ktorý sa realizoval v rokoch 2015 až 2018 v rám-
ci programu Erasmus+, KA2 – Strategické partnerstvá. Koordináto-
rom projektu bola CEDA a do projektu boli zapojení partneri:
• Teiresiás – Stredisko pre pomoc študentom so špecifi ckými po-

trebami na Masarykovej univerzite v Brne,
• AP3SP – Asociácia poskytovateľov služieb pre študentov vyso-

kých škôl so špeciálnymi potrebami v Českej republike,
• Katedra architektúry a  dizajnu na Univerzite v  Chieti – Pescara 

v Taliansku.
Na projekte spolupracovali aj odborníci z oblasti psychológie, lin-
gvistiky a špeciálnej pedagogiky z Univerzity Komenského v Brati-
slave a Výskumného ústavu detskej psychológie a patopsychológie.
Boli zrealizované viaceré spoločné výstupy: (1) monitorovanie a vy-
hodnotenie súčasného stavu prístupnosti vysokoškolského pros-
tredia v partnerských krajinách projektu; (2) adaptácia psychomet-
rických nástrojov na diagnostiku porúch učenia vysokoškolských 
študentov; (3) vytvorenie podkladov pre národné akčné plány
na zabezpečenie inkluzívneho vysokoškolského prostredia; (4) vy-
tvorenie nástrojov na zlepšenie podporných služieb pre študentov 

so špeciálnymi potrebami – napríklad on-line slovník posunkového 
jazyka s odbornou terminológiou, ďalej virtuálni sprievodcovia prí-
stupnosťou budov VŠ, (5) prípadové štúdie inkluzívneho VŠ pros-
tredia vo vybraných európskych krajinách, (6) publikácia „Inclusive 
Higher Education“, ktorá poskytuje súhrnnú metodiku tvorby inklu-
zívneho terciárneho vzdelávania.

Univerzálne navrhovanie a metódy tvorby prostredia

Univerzálne navrhovanie defi nované ako „navrhovanie výrobkov, 

Empatické cvičenia v rámci vzdelávacích kurzov

CEDA v projekte „Deinštitucionalizácia ZSS“

Reliéfny informačný plán 

FAD s popisom v reliéfnej 

latinke a Braillovom písme.
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prostredí, programov a služieb tak, aby ich mohli využívať v najväč-
šej možnej miere všetci ľudia bez nevyhnutnosti úprav alebo špe-
ciálneho dizajnu; „univerzálne navrhovanie“ nevylučuje asistenčné 
zariadenia pre určité skupiny osôb so zdravotným postihnutím, ak 
je to potrebné”. Z defi nície je zrejmé, že sa nejedná len o navrhova-
nie pre osoby so ZP, ale o navrhovanie pre „všetkých ľudí“, aby mohli 
prostredia využívať v najväčšej možnej miere a aby sa ich život zjed-
nodušil (napr. aj ľudia rôznej výšky alebo schopností, deti, rodičia 
s kočíkmi, cestujúci s kuframi, prevádzkovatelia pri zásobovaní, ale 
aj ľudia s poúrazovými a pooperačnými stavmi, chronicky chorí ľu-
dia a pod., u ktorých môže byť výkonnosť znížená v dôsledku neprí-
stupného prostredia).
Metódy tvorby prostredia, ktoré sú zamerané na akceptáciu roz-
manitých potrieb, nárokov a  schopností človeka, nazývame Hu-
man-Centered Design – Humánno-centrická tvorba, do ktorej za-
hŕňame:
• univerzálne navrhovanie (Universal Design),
• navrhovanie pre všetkých (Design for All),
• inkluzívne navrhovanie (Inclusive Design),
• užívateľsky prívetivé navrhovanie (People-Friendly Design, 

User-Friendly Design),
• navrhovanie pre všetky vekové generácie (Life-span Design, 

Transgeneration Design),
• bezbariérové navrhovanie (Barrier-free Design, Accessible De-

sign).
Medzi uvedenými metódami humánno-centrickej tvorby prístup-
ného prostredia nie sú významné rozdiely, lebo všetky sa snažia 
vytvárať prostredia, ktoré zohľadňujú diverzitu ľudí, ich potreby, 
schopnosti a  obmedzenia. Deklarované ciele ako rovnaké posta-
venie, rovnaké zaobchádzanie alebo rovnaké hodnoty naznačujú, 
že každý by mal mať rovnaké možnosti zúčastňovať sa na rôznych 
aktivitách v rôznych oblastiach života.
Tieto metódy sú teda zamerané na naplnenie ľudských práv a na za-
bezpečenie prístupnosti prostredí, programov, informácií a služieb 
v súlade s celospoločenskou potrebou ľudí byť nezávislými a pro-
duktívnymi.

Univerzálne navrhovanie a centrum CEDA

V súčasnosti centrum CEDA fi nalizuje dva veľké projekty fi nancova-
né zo zdrojov Európskeho sociálneho fondu, do ktorých je zapoje-
ných takmer 40 zamestnancov Fakulty architektúry a dizajnu STU, 
ako aj viacerí architekti z praxe. Nosnou témou obidvoch projektov 
je výskum a implementácia univerzálneho navrhovania do staveb-
nej praxe.

Prvý projekt „Deinštitucionalizácia zariadení sociálnych služieb – pod-
pora transformačných tímov“ (2018 – 2023) je partnerský projekt, 
ktorý koordinovala Implementačná agentúra MPSVR SR. Cieľom 
projektu bola intenzívna podpora zamestnancov a  zriaďovateľov 
zariadení sociálnych služieb v ich príprave na proces transformácie 
systému sociálnych služieb s podporou odborníkov z rôznych ob-
lastí, pričom do konca roka 2023 bolo do projektu postupne zapo-
jených 92 zariadení sociálnych služieb z celého Slovenska. Partner 
projektu CEDA zodpovedal za riadenie aktivít súvisiacich s tvorbou 
fyzického prostredia nových komunitných sociálnych služieb, hod-
notil napríklad aktuálny stav budov, v  ktorých sú sociálne služby 
poskytované, vzdelával poskytovateľov a zriaďovateľov sociálnych 
služieb o tvorbe prístupného a inkluzívneho prostredia, poskytoval 
odborné poradenstvo pri vyhľadávaní vhodných nehnuteľností, 
spolupracoval pri tvorbe investičných zámerov alebo vykonával 
dohľad nad prípravou projektovej dokumentácie, aby boli splnené 
všetky požiadavky deinštitucionalizácie a  univerzálneho navrho-
vania. V rámci projektu sa aplikovali tiež predchádzajúce výsledky 
výskumu zameraného na tvorbu adaptabilného bývania.
Druhý projekt „Podpora univerzálneho navrhovania“ (2020 – 2023) 
je výskumný projekt Fakulty architektúry a  dizajnu STU, ktorého 
cieľom bolo skúmať aplikáciu prístupnosti a univerzálneho navrho-
vania v zahraničnej a domácej stavebnej praxi a navrhnúť spôsoby 
implementácie týchto prístupov do navrhovania budov a verejných 
priestorov v súlade s článkami 2 a 9 Dohovoru OSN o právach osôb 
so ZP v podmienkach Slovenskej republiky tak, aby ich mohli využí-
vať v najväčšej možnej miere všetci ľudia bez nutnosti úprav alebo 
špeciálneho dizajnu. V rámci aktivít sa vykonali napríklad kompara-
tívne analýzy európskej a domácej stavebnej legislatívy, prípadové 
štúdie pozitívnych príkladov aplikácie univerzálneho navrhovania 
v  praxi, vypracovali sa metodiky tvorby univerzálne prístupného 
prostredia, a  taktiež sa pripravili podklady a odporúčania pre sta-
vebnú legislatívu a technickú normalizáciu. Počas celého projektu 
bola realizovaná aj informačná kampaň zameraná na odbornú aj 
laickú verejnosť, v  rámci ktorej boli propagované výsledky výsku-
mu. V súčasnosti sa fi nalizuje príprava webovej stránky s názvom 
www.p-un.sk, ktorá bude aj po skončení projektu poskytovať rôzne 
cenné a zaujímavé informácie o univerzálnom navrhovaní fyzické-
ho prostredia.

Lea ROLLOVÁ a Zuzana ČEREŠŇOVÁ

Foto: archív autoriek 

Kontakt:

CEDA – Centre of Design for All

Fakulta architektúry a dizajnu STU v Bratislave

Námestie slobody 19

812 45 Bratislava
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SZTP

A MONITORING

BARIÉR V OBCIACH 

A MESTÁCH

Slovenský zväz telesne postihnutých realizuje od roku 2005 

(s malými prestávkami až dodnes) monitoring fyzických bariér 

vo vybraných mestách a  obciach na Slovensku. Monitoring 

je založený na práci skupiny dobrovoľníkov, ktorí zmapujú 

vytipované územie, výsledky sa spracujú a  vydajú vo forme 

brožúrky a odprezentujú na seminári pre dotknuté organizácie, 

prípadne sa medializujú v lokálnych médiách.

Monitoring sa realizuje na základe grantu, ktoré vyhlasujú 
jednotlivé ministerstvá. Napríklad od roku 2005 to bolo Ministerstvo 
práce, sociálnej vecí a  rodiny, neskôr v  rokoch 2008 až 2012 
Ministerstvo dopravy, následne Ministerstvo zahraničných vecí 
a európskych záležitostí a ostatné roky tento monitoring realizuje 
organizácia prostredníctvom grantu Ministerstva spravodlivosti 
SR v rámci dotačného programu Podpora a ochrana ľudských práv 
a slobôd. V  rámci grantu cez Ministerstvo spravodlivosti sa okrem 
monitoringu bariérovosti realizuje ako súčasť projektu aj školenie 
na témy Dohovoru OSN o právach osôb so zdravotným postihnutím. 

Monitoring bariér pomocou miestnych aktivistov

Pri podávaní žiadosti o  grant si organizácia vytipuje také 
obce a  mestá, kde žije viac jej členov – vozičkárov alebo ľudí 
s  obmedzenou schopnosťou pohybu. Počet miest v  danom roku 
je daný možnosťami organizácie. Monitoring robí SZTP pomocou 
dobrovoľníkov, aktivistov monitoringu v  danom meste. Môže to 
byť človek na vozíku sám, prípadne so svojím asistentom, chodiaci 
človek s 1 až 2 francúzskymi barlami a pod. Monitoring z pohľadu 
iných znevýhodnení (nepočujúci, slabozraký a  pod.) nerobia, 
tieto si možno realizujú iné zväzy a  organizácie. Pred samotným 
prieskumom urobia školenie aktivistov, kde im predstavia spoločnú 
metodiku, na čo všetko by sa mali zamerať, čo si všímať, čo 
nezabudnúť. Organizácia im zvyčajne odporučí si monitorované 
objekty rozdeliť, ale potom sa občas stane, že idú všetci spoločne 
ako jedna skupina, lebo každý z  nich môže mať iný pohľad 
na rovnakú vec. Alebo si terén a objekty naozaj rozdelia. To závisí 
individuálne od samotných aktivistov monitoringu. Organizácia 
má pripravený všeobecný dotazník, ktorý ale nemusí zohľadňovať 
všetky špecifi ká toho-ktorého miesta. Je potom na výbere a osobnej 
skúsenosti monitorujúcich, ktoré ďalšie objekty v  danom meste 
do svojho zoznamu zaradia. Zvyčajne v rámci monitoringu prejdú 
iba vybrané mesto, v  niektorých prípadoch to ale bolo aj širšie 
okolie Michaloviec, Spišskej Novej Vsi, Dolného Kubína a pod.
Monitoring sa realizuje potom, ako im komisia na ministerstve 
schváli projekt, zvyčajne teda monitorujú v  lete, počas školských 

prázdnin. Čo je určitá nevýhoda pri monitoringu škôl, ktoré sú v lete 
zatvorené. Pri školách však majú nepríjemné skúsenosti, že tam ich 
neradi púšťajú nielen cez prázdniny, ale aj počas školského roka. 
Výsledkom monitoringu je písomná správa z  prieskumu, spolu 
s fotodokumentáciou objektov, pričom sledujú a komentujú nie iba 
vchody do objektov, ale dôležité sú aj možnosti pohybu po budove 
samotnej. Správy skompletizuje buď skupina aktivistov v  danom 
meste alebo svoje podklady dodajú do kancelárie SZTP a dokument 
doladia spoločne. Brožúrka spolu so správou z  monitoringu 
a fotodokumentáciou vychádza v náklade od 250 kusov a viac, to 
závisí od počtu subjektov a záujemcov v danom meste. V PDF verzii 
je potom zvyčajne dostupná aj na webovej stránke organizácie.

Boli sme napríklad monitorovať v Košiciach a chceli 
sme si pozrieť Spievajúcu fontánu, ale dostať 

sa tam bol problém. Chodník je vysypaný štrkom, 
asistentka musí mať silné svaly a nesmie mať 

ani topánky s opätkami, lebo tade jednoducho 
neprejde. Ale tam pamiatkari nedovolia nijaké 

pevné chodníky. Technické riešenie by sa možno 
dalo nájsť, ale zatiaľ nie je záujem.

Seminár v danom meste pre dotknuté organizácie

Následne organizácia SZTP pripraví a zrealizuje workshop v danom 
meste, v  miestnosti s  bezbariérovým prístupom pre aspoň 
30 ľudí. Pozývajú zástupcov všetkých dotknutých organizácií, štátnej 
správy, samosprávy, zástupcov stavebného úradu, developerov, 
pamiatkarov, poisťovní (zdravotných aj sociálnej), úradu práce, 
zástupcov bánk, školských, kultúrnych či zdravotníckych zariadení, 
polície a pod. Nie všetci pozvaní vždy prídu. Cieľom stretnutí nie je 
prijímať nejaké rozhodnutia alebo záväzky o  odstraňovaní bariér, 
cieľom je poskytnúť relevantné informácie o danom území, obci či 
meste. 
Miestni aktivisti odprezentujú kladné a  záporné stránky ako 
výsledok ich monitoringu. Databáza navštívených objektov pritom 
môže byť väčšia, než akú prezentuje samotná brožúrka; zvyšné 
objekty popíšu na mieste osobne. Nasleduje diskusia zástupcov 
SZTP a aktivistov monitoringu s dotknutými organizáciami na témy, 
čo sa dá alebo nedá robiť s výsledkami týchto zistení. Častokrát sa 
im ale už stalo, že priamo na seminári im miestni ľudia, zodpovední 
za chod mesta či nejakej organizácie, povedali, že až teraz chápu 
význam práce, ktorú ako organizácia robia.
V prípade školenia o Dohovore OSN sa workshopov zúčastňuje aj 
Komisárka pre osoby so zdravotným postihnutím. V  budúcnosti, 
v prípade konzultácií o novom stavebnom zákone, sa bude školení 
zúčastňovať aj expert SZTP pre túto oblasť. 

autor: Ivan P.

autorka: Anna P. autor: Zdeněk H.
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Špecializovaná príloha 
pre zdravotne
postihnutých

a znevýhodnených ľudí. 

Prílohu pripravil: Ing. Maroš Silný

Na seminár volajú aj médiá, aby informovali o téme bariér v danom 
regióne. Občas sa podarí aj milá zmena – napríklad na nátlak ich 
kolegu v Spišskej Novej Vsi na všetky lekárne v meste namontovali 
zvončeky na privolanie pracovníka lekárne zvonka, lebo tam 
majú takmer všetky lekárne schody či iné bariéry a prakticky boli 
nedostupné. Dovtedy ale toto riešenie nikomu nenapadlo. 

ZAUJÍMAVÉ VÝSLEDKY NIEKOĽKOROČNÉHO MONITORINGU

Školy ako bariéry

Školy na všetkých stupňoch sú vo všeobecnosti vysoko bariérové. 
Rodičia majú problém dostať svoje malé dieťa do školy v  mieste 
trvalého bydliska, lebo riaditeľ alebo riaditeľka im častokrát povie, 
že takéto dieťa nemôže prijať, lebo v  škole nemajú vytvorené 
podmienky. V  prvom rade školy nemajú bariérový prístup, 
a preto sa aj dnes, v roku 2023, bežne stretávame s tým, že rodičia 
vynášajú svoje deti po schodoch hore do školy. Na jednej strane 
ako spoločnosť chceme deti s  postihnutím integrovať do zdravej 
populácie, ale na druhej strane im na to nevytvárame vhodné 
podmienky. 
Každý rodič chce ako prvú možnosť integrovať svoje dieťa 
do bežného kolektívu. Napokon je ale často výsledok taký, že rodič 
skúma všetky možnosti a zaradí svoje dieťa tam, kde to je možné, 
ale zvyčajne už mimo prirodzeného prostredia dieťaťa. Na úrovni 
školy sú problém fi nancie, školy nemajú vyhradené prostriedky 
na úpravy (vstupov do budovy, vstupu do jedálne, WC, pohybu 
po škole medzi poschodiami do rôznych učební a kabinetov pri vyšších 
ročníkoch štúdia). Na úrovni štátu sa menia vlády každé 4 roky, čo je 
v poriadku a prirodzené, čo ale už v poriadku nie je, že tu neexistuje 
nejaká dlhodobá koncepcia štátu, kam smerujeme v  tomto smere 
a ako to chceme aj dosiahnuť. Ale toto sa netýka iba škôl, týka sa to aj 
lekárov, zdravotníckych zariadení a mnohých iných oblastí života.

Najhoršie sú na tom hotely

Banky, bankomaty a  obchodné reťazce sú z  hľadiska bariérovosti 
v  poriadku, majú na to fi nančné prostriedky a  tu sa zmeny dejú. 
Najhoršie sú na tom pošty, hotely, staré budovy (múzea, galérie), aj sa 
niektoré postupne prispôsobujú, hoci iba veľmi pomaly. Napríklad, 
ako súčasť rekonštrukcie niekto naprojektuje bezbariérovú 
hotelovú izbu, ale ako 1-posteľovú. A kde sa ubytuje asistent? Alebo 
iný príklad. Navštívite hotel, kde je naopak bezbariérová izba ako 
2-posteľová, ale v kúpeľni je bežný sprchovací kút s vaničkou, v jeho 
strede stolička a okolo madlá. Ale ako sa tam má človek na vozíku 

dostať? Asistent ho tam nedostane a  vozičkár predsa ešte nevie 
lietať! 
Alebo tretí príklad z praxe. Nie je úlohou vozičkára školiť personál, 
ako sa má správať. Vozičkár spolu s asistentom príde na recepciu 
hotela a  dáma alebo pán nekomunikuje s  ním, s  vozičkárom, ale 
s jeho asistentom. Vozičkár ide zaplatiť za spoločné ubytovanie, ale 
recepčná sa obráti na  toho druhého. Čo je celkom nevhodné, až 
urážlivé správanie personálu daného zariadenia! Veď tento človek 
je iba na vozíku, on nemá žiadnu chorobu.

Niekedy len chýba predstavivosť 

Niektoré navrhované úpravy sú fi nančne menej nákladné, iné 
viac, takže je potrebné individuálne skúmať, aké zmeny neskôr 
nastali. Systematicky SZTP ako organizácia  zmeny nemonitoruje, 
na to už nemá fi nančné prostriedky sa vrátiť späť povedzme 
o  3 či 5 rokov. Robia to skôr náhodne, keď vycestujú do danej 
oblasti napríklad na dovolenku alebo služobnú cestu. V Devínskej 
Novej Vsi je pošta, je bezbariérová s  nájazdom ku dverám a  má 
aj zábradlie, ale to zábradlie namontovali atypické, nie klasické 
guľaté na úchop, ale použili iný, veľmi široký profi l. Vozičkár tam 
prišiel, ale keďže sa nedokázal zachytiť, spadol a bol z toho zbytočný 
úraz. Po upozornení túto chybu takmer okamžite odstránili. Ľudia 
sú ochotní aj niečo urobiť, častokrát im len chýba predstavivosť, 
že aj táto malá drobnosť môže byť bariéra pre niekoho druhého. 
Občas niekto aj niečo postaví s dobrým úmyslom, ale až prax ukáže, 
že to vždy nemusí fungovať celkom správne. 

Úvahy o  certifi káte prístupnosti zastavila prax rôznych 

postihnutí

V  minulosti bola úvaha vydávať akýsi certifi kát prístupnosti pre 
daný objekt, čo sa ale nepodarilo zladiť, lebo niečo iné ne-vyhovuje 
ľuďom na vozíku, iné nevidiacim, nepočujúcim a  iné ľuďom 
s civilizačnými chorobami. Napríklad ľudia na vozíku nechcú žiaden 
obrubník pri prechode pre chodcov, ale pre nevidiacich obrubník 
naopak znamená veľmi veľa. Nie je vôbec ľahké nájsť spoločný 
kompromis ako ideál pre všetkých, ale je dobré neustále a spoločne 
hľadať vhodné riešenia.
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